
И това доживяхме. 
Огромен Китай, доказал  
не с години, а с десетки 
столетия своя пацифистичен 
и неагресивен характер, 
своя пиетет към мира, 
хармонията и човешкото 
добруване, бе принуден 
да предупреди САЩ да 
не се правят повече 
на световен шериф и 
да налагат измислени 
от тях „ограничения“ и 
„сдържания“ в двустранните 
и многостранни 
международните отношения, 
защото в противен случай 
може да се стигне и до 
конфликт.

Това предупреждение 
прозвуча на седми 
февруари, по време на 
традиционните „две сесии“ 
на законодателния и 
консултативния орган на 
КНР, изречено от високата 
трибуна на Пекин лично от 
първия дипломат на Китай 
Цин Ган.

„Ако Съединените щати 
не натиснат спирачките, а 
продължат да се движат 
по грешен път – заяви 
външният министър Цин – 
никакви предпазни огради 
не могат да предотвратят 
дерайлирането и със 
сигурност ще има конфликт 
и конфронтация”. „Кой ще 
понесе последствията? 
Подобна конкуренция е 
безразсъдна авантюра“, 
подчерта китайският 
дипломат №1.

Това сериозно 
предупреждение прозвуча на 
фона на все по-агресивната 
политика на официален 
Вашингтон през последните 
години, и особено по 
отношение на украинската 
криза и т. нар. Тайвански 
въпрос. Чувствайки, че губят 
все повече позицията си 
на световен хегемон, САЩ 
играят все по-безразсъдно 
на световния политически 
терен. 

Петър Герасимов

Предупреждението
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5Да бъдем обединени  
като един!
Слово на Си Дзинпин  
на първата сесия на 14-ия 
национален комитет на КНКПС, 
където се срещна с членовете на 
Демократическата национална 
строителна асоциация и 
Федерацията на индустрията и 
търговията.

Културно-туристически 
форум в София 
„Значението на Морския 
път на коприната и на 
Великия китайски канал” 
За пръв път след пандемията от 
COVID-19 китайска делегация 
посещава България по повод 
международния българо-китайски 
културно-туристически форум.

I I 7

I стр. 4

Фестивал на  
документално кино

Ученици от Хоххот пускат цветни 
хвърчила в хубавия пролетен ден

Китай търси решение на  
демографската криза 13

Инициативата „Един 
пояс, един път“ посреща 
своята 10-годишнина
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Започна сесията на ОСНП

Н
а 5 март първата 
сесия на 14-ото 
общокитайско 
събрание на на-
родните предста-
вители (ОСНП) 

гласува и прие решението 
за създаване на 10 специал-
ни комисии, формирани към 
14-ото ОСНП.

Десетте специални коми- 
сии са: Комисия по въпро-
сите на етническите гру-
пи, Комисия по въпро-
сите на конституцията и 
правото, Комисия за над-
зора и правоприлагането, 
Комисия по финансите 
и икономиката, Комисия 
по образованието, науката, 

Актуална позиция

Н
а 4 март в Пекин 
бе открита пър-
вата сесия на 
14-ия национа-
лен комитет на 
Китайския наро-

ден политически консулта-
тивен съвет (НК на КНП-
КС), на която присъстваха 
Си Дзинпин и други пар-
тийни и държавни ръково-
дители.

Председателят на досе-
гашния НК на КНПКС 
Уан Ян представи доклад 
за работата на съвета, в кой-
то посочи, че изминалият 
петгодишен мандат е бил 
време на значими проме-
ни в Китай, по-нататъшно 
развитие на държавното 

и партийно изграждане и 
превръщането на каузата за 
великото национално въз-
раждане в необратим про-
цес. Уан Ян подчерта необ-
ходимостта от поддържане 

ръководната роля на ККП, 
правилната реализация на 
статута и функциите на 
КНПКС и утвърждаване 
единството и демокрацията 
като негови основни задачи. 

Цин Ган: Тайванският 
въпрос е сред основните 
интереси на Китай

О
тношенията на 
Китай и Русия, 
които са бази-
рани на прин-
ципите за не-
съюзяване, из-

бягване на конфронтации-
те и ненасочване към трети 
страни, са пример за стра-
тегическо взаимно дове-
рие и приятелство между 
големи държави. Те нито 
застрашават други страни, 
нито могат да бъдат про-
вокирани от други държа-
ви. Колкото по-нестабилен 
е светът, толкова по-ста-
билни трябва да бъдат ки-
тайско-руските отношения. 
Това заяви днес министъ-
рът на външните работи на 
Китай Цин Ган на прес-
конференция в рамките на 
първата сесия на 14-ото Об-
щокитайско събрание на 
народните представители.

Относно китайско-аме- 
риканските отношения той 

Н

Кантонският панаир 
ще очертае нови 
възможности

Европейски политици  
оцениха високо  
китайската визия  
за мир в Украйна

а 15 април ще 
започне 133-ото 
издание на Кан-
тонския пана-
ир в град Гуан- 
джоу, админи-

стративния център на юж-
ната китайска провинция 
Гуандун. То ще се прове-
де присъствено и онлайн.

Заместник-директорът и 
генерален секретар на па-
наира Чу Шъдзя каза за 
Синхуа, че тази година из-
ложбената площ ще бъде 
разширена от предишни-
те 1,18 милиона кв. м на 
1,5 милиона кв. м. Очаква 
се в панаира да се вклю-
чат над 30 000 китайски и 
чуждестранни компании.

Кантонският панаир е 
събитие, което се провеж-
да два пъти в годината от 
1957 г. насам. Тазгодишно-
то му издание ще включва 

три нови изложбени зони – 
за индустриална автомати-
зация и интелигентно про-
изводство, за нови енергий-
ни и интелигентно свърза-
ни превозни средства и за 
продукти за майки, бебе-
та и деца. „Освен това ще 
има три нови специални 
зони, които ще се фокуси-
рат върху интелигентния 
живот, „сребърната иконо-
мика“ и тестовите реаген-
ти и защитни продукти“, 
добави Чу Шъдзя.

Тази година се очаква 
панаирът да сподели но-
ви възможности за разви-
тието със света. В него ще 
участват компании от Гер-
мания, Испания, Италия, 
Турция, Република Корея, 
Индия и Малайзия. Пред-
видени са и редица между-
народни търговски форуми 
и промоционални събития.

С
поред Радио Ки- 
тай неотдавнаш- 
ният документ 
на Китай, пред-
ставящ визията 
на страната за 

политическо разрешаване 
на украинската криза, про-
дължава да предизвиква 
широка положителна ре-
акция и високо оценка по 
света. Говорителят на гене-
ралния секретар на ООН, 
Стефан Дюжарик, заяви, 
че това е важен принос на 
Китай, особено що се отна-
ся до позицията на страна-
та против използване или 
заплаха за използване на 
ядрени оръжия. Освен то-
ва китайският документ бе 
приветстван и от редица 
европейски политици и ко-
ментатори. 

Петър Герасимов, бъл-
гарски коментатор на между- 
народни въпроси, посочи, 

че това е позиция, която 
отразява не само притесне-
нията на световната общ-
ност във връзка с украин-
ската криза, но и рамкира 
отговорностите и задълже-
нията, включително и на 
Китай, като един от голе-
мите актьори на глобална-
та сцена. 

„В този момент Китай 
публикува този изключи-
телно важен документ, 
който призовава за прекра-
тяване огъня и стартиране 
на мирни преговори. То-
ва е изход за политическо 
разрешаване на кризата и 
вариант за всички страни, 
които желаят мир. Според 
мен, това показва отговор-
ността на Китай като го-
ляма държава и отговаря 
на неговото влияние в све-
та“, каза бившият външен 
министър на Сърбия Иван 
Мркич.

посочи, че според САЩ те 
се „съревновават за побе-
да“ с Китай, но не тър-
сят конфликт. Всъщност 
обаче Вашингтон се опит-
ва да ограничи развитие-
то на Китай чрез т. нар. 
„конкуренция“ и това е иг-
ра с нулев резултат. Отно-
шенията между Китай и 
САЩ трябва да се базират 
на общите им интереси и 

отговорности, както и при-
ятелството между двата 
народа, подчерта първият 
дипломат на Китай. Тай-
ванският въпрос е сред ос-
новните интереси на Ки-
тай и политическа основа 
за китайско-американски-
те отношения. Той е черве-
ната линия, която Вашинг-
тон не трябва да пресечи, 
заяви още Цин Ган.

културата и здравеопазва-
нето, Комисия по външ-
ните работи, Комисия по 
въпросите на китайците 
зад граница, Комисия по 

околната среда и опазване-
то на ресурсите, Комисия 
по земеделието и селски-
те райони и Комисия по 
социалното строителство.
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3月5日，中共中央总书记、国家主席、中央军委主席习近平参加
他所在的十四届全国人大一次会议江苏代表团审议。

新华社新闻 

（两会受权发布）十四届全国人大设立10个专门委员会
新华社北京3月5日电 十四届全国人大一次会议第一

次全体会议5日表决通过了大会关于设立十四届全国人
大专门委员会的决定，决定设立10个专门委员会。

这10个专门委员会是：民族委员会、宪法和法律委员
会、监察和司法委员会、财政经济委员会、教育科学文化
卫生委员会、外事委员会、华侨委员会、环境与资源保护
委员会、农业与农村委员会、社会建设委员会。各专门委
员会由主任委员、副主任委员若干人、委员若干人组成。

根据全国人大议事规则的规定，全国人大宪法和法律
委员会需要在大会期间审议立法法修正草案，全国人大
财政经济委员会需要在大会期间审查国民经济和社会发
展计划、审查中央和地方预算。为此，十四届全国人大一
次会议第一次全体会议5日分别表决通过了十四届全国人
大宪法和法律委员会、财政经济委员会的主任委员、副主
任委员、委员名单。

按照大会日程，3月12日举行的十四届全国人大一次会
议第五次全体会议上还将分别表决十四届全国人大民族
委员会、监察和司法委员会、教育科学文化卫生委员会、
外事委员会、华侨委员会、环境与资源保护委员会、农业
与农村委员会、社会建设委员会主任委员、副主任委员、
委员名单草案。

（两会受权发布）习近平在参加江苏代表团审议时强调 
牢牢把握高质量发展这个首要任务

新华社北京3月5日电 中
共中央总书记、国家主席、
中央军委主席习近平5日下
午在参加他所在的十四届
全国人大一次会议江苏代
表团审议时强调，高质量
发展是全面建设社会主义
现代化国家的首要任务。
必须完整、准确、全面贯彻
新发展理念，始终以创新、
协调、绿色、开放、共享的
内在统一来把握发展、衡
量发展、推动发展；必须更
好统筹质的有效提升和量
的合理增长，始终坚持质
量第一、效益优先，大力增
强质量意识，视质量为生
命，以高质量为追求；必须
坚定不移深化改革开放、
深入转变发展方式，以效
率变革、动力变革促进质
量变革，加快形成可持续
的高质量发展体制机制；
必须以满足人民日益增长
的美好生活需要为出发点
和落脚点，把发展成果不
断转化为生活品质，不断增
强人民群众的获得感、幸
福感、安全感。

习近平来到江苏代表
团，现场响起热烈掌声。

江苏代表团审议认真，
气氛热烈。许昆林、刘庆、
单增海、魏巧、张大冬、吴
庆文等6位代表分别就服
务全国构建新发展格局、
大力推进区域协同创新、
坚定不移向制造业高峰攀
登、当好新时代“新农人”、
为党育才、当好中国式现
代化建设排头兵等问题发
言。习近平不时插话，同大
家展开交流。

在认真听取大家发言
后，习近平作了发言。他首
先表示赞成政府工作报告，

充分肯定江苏五年来经济
社会发展和党的建设各方
面取得的成就，希望江苏
继续真抓实干、奋发进取，
在高质量发展上继续走在
前列，为谱写“强富美高”新
江苏现代化建设新篇章实
现良好开局，为全国大局作
出新的更大贡献。

习近平指出，加快实现
高水平科技自立自强，是
推动高质量发展的必由之
路。在激烈的国际竞争中，
中国要开辟发展新领域新
赛道、塑造发展新动能新
优势，从根本上说，还是要
依靠科技创新。中国能不
能如期全面建成社会主义
现代化强国，关键看科技
自立自强。要坚持“四个面
向”，加快实施创新驱动发
展战略，推动产学研深度
合作，着力强化重大科技
创新平台建设，支持顶尖
科学家领衔进行原创性、
引领性科技攻关，努力突
破关键核心技术难题，在

重点领域、关键环节实现
自主可控。要强化企业主
体地位，推进创新链产业
链资金链人才链深度融
合，发挥科技型骨干企业
引领支撑作用，促进科技
型中小微企业健康成长，
不断提高科技成果转化和
产业化水平，着力打造具
有全球影响力的产业科技
创新中心。要深化科技体
制改革，大力培育创新文
化，健全科技评价体系和
激励机制，为创新人才脱
颖而出、尽展才华创造良
好环境。

习近平指出，加快构建
新发展格局，是推动高质
量发展的战略基点。要把
实施扩大内需战略同深化
供给侧结构性改革有机
结合起来，加快建设现代
化产业体系。要坚持把发
展经济的着力点放在实
体经济上，深入推进新型
工业化，强化产业基础再
造和重大技术装备攻关，

推动制造业高端化、智能
化、绿色化发展，加快建
设制造强省，大力发展战
略性新兴产业，加快发展
数字经济。要按照构建高
水平社会主义市场经济体
制、推进高水平对外开放
的要求，深入推进重点领
域改革，统筹推进现代化
基础设施体系和高标准市
场体系建设，稳步扩大制
度型开放。

习近平强调，农业强国
是社会主义现代化强国的
根基，推进农业现代化是
实现高质量发展的必然
要求。要严守耕地红线，
稳定粮食播种面积，加强
高标准农田建设，切实保
障粮食和重要农产品稳
定安全供给。要把产业振
兴作为乡村振兴的重中之
重，积极延伸和拓展农业
产业链，培育发展农村新
产业新业态，不断拓宽农
民增收致富渠道。要优化
镇村布局规划，统筹乡村
基础设施和公共服务体系
建设，深入实施农村人居
环境整治提升行动，加快
建设宜居宜业和美乡村。
要强化科技和改革双轮驱
动，深化农村土地制度改
革，巩固和完善农村基本
经营制度，发展新型农村
集体经济，发展新型农业
经营主体和社会化服务，
发展农村适度规模经营，
为农业农村发展增动力、
添活力。

习近平指出，人民幸福
安康是推动高质量发展的
最终目的。基层治理和民
生保障事关人民群众切身
利益，是促进共同富裕、
打造高品质生活的基础

性工程，各级党委和政府
必须牢牢记在心上、时时
抓在手上，确保取得扎扎
实实的成效。要健全基层
党组织领导的基层群众自
治机制，加强基层组织建
设，完善网格化管理、精
细化服务、信息化支撑的
基层治理平台，健全城乡
社区治理体系，为人民群
众提供家门口的优质服务
和精细管理。要坚持和发
展新时代“枫桥经验”，完善
正确处理新形势下人民内
部矛盾机制，及时把矛盾
纠纷化解在基层、化解在
萌芽状态。要紧紧抓住人
民群众急难愁盼问题，采
取更多惠民生、暖民心举
措，健全基本公共服务体
系，着力做好重点群体就
业帮扶、收入分配调节、健
全社会保障体系、强化“一
老一幼”服务等工作。要抓
实抓细新阶段疫情防控工
作，认真落实“乙类乙管”各
项措施，持续加强公共卫
生、疾病防控、医疗服务
体系建设。

习近平最后强调，推动
高质量发展，必须坚持和
加强党的全面领导、坚定
不移全面从严治党。各级
党委要牢牢扛起全面从严
治党主体责任，切实加强
党的二十大精神学习宣传
贯彻工作，加强换届后各
级领导班子和干部队伍建
设，加强各领域党建工作，
深入开展学习贯彻新时代
中国特色社会主义思想主
题教育，为奋进新征程、建
功新时代提供坚强有力的
政治引领和政治保障。

蔡奇、丁薛祥、何立峰等
参加。
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актуално

Тази година Китай ще 
се фокусира върху 
икономическата стабилност

П
рез 2022 г. Ки-
тай запази ста-
билна макроико-
номическа сре-
да, преодолявай-
ки въздействието 

на изключително сложната 
международна обстановка, 
на природните бедствия и 
други неочаквани фактори. 
Това посочи  на пресконфе-
ренция говорителят на 14-ия 
НК на КНПКС Гуо Уеймин.

Тази година китайска-
та икономика ще бъде из-
правена пред редица гло-
бални предизвикателства 
– политическата нестабил-
ност, отрицателния ефект 
от корекциите на полити-
ките на големите икономи-
ки, слабата основа за въз-
становяване на глобалния 
растеж и други. В същото 

време обаче страната раз-
полага с огромен пазар, ця-
лостна индустриална систе-
ма и богати човешки ресур-
си, а икономиката показва 
своята устойчивост, жизне-
ност и голям потенциал за 

бъдещо развитие. През 2023 г.  
правителството ще се фоку-
сира върху поддържане на 
стабилен растеж и ще про-
дължава да се стреми към 
висококачествено развитие, 
подчерта още говорителят.

САЩ отново  
се месят в  
работите на СТО

Предупреждението

Н
а 27 февруари 
проектът за из-
биране на нови 
съдии за апе-
лативния ор-
ган на Светов-

ната търговска организа-
ция (CTO) отново не бе 
приет, защото САЩ пак 
злоупотребиха с правото 
си на „вето с един глас“. 
Той бе представен от 127-те  
страни – членки на орга-
низацията. Проектът се 
блокира за 63-и път.

 Апелативният орган 
на СТО е важен механи-
зъм за уреждане на спо-
рове. Страните – членки 
на организацията, разре-
шават споровете помеж-
ду си първо чрез кон-
султации. Ако не успеят  
да постигнат съгласие, про-
блемът се предава на екс-
пертна група. Следващо-
то стъпало е апелативният  
орган, чието решение е 
окончателната присъда. 

През последните годи-
ни американското пра-
вителство непрекъсна-
то блокира назначаване-
то на съдии в апелатив-
ния съд, заради което от 
октомври 2019 г. насам 
там има само един съдия, 
а на 30 ноември 2020 г.  
всички членове на апела-
тивния съд напуснаха.

През последните годи-
ни САЩ безразборно на-
сърчават търговския про-
текционизъм, като започ-
наха търговски войни сре-
щу Китай и ЕС. От глед-
на точка на американски-
те политици, ако СТО не 
е на тяхна страна, те мо-
гат да парализират механи-
зма за уреждане на споро-
ве и така да избегнат взе-
мането на решения, които 
не са благоприятни за тях. 
Това е погазване на пра-
вилата на световната тър-
говия и  многостранното 
управление. 

  САЩ се 
опитват да нахлупят от-
ново поизвехтялата шап-
ка на световен шериф и да 
удрят по масата за щяло 
и нещяло. Имат дори на-
глостта да забраняват на 
независим и могъщ Китай 
да оказва всякаква воен-
на помощ на Русия, защо-
то това щяло да има „се-
риозни последствия“. А в 
същото време по всевъз-
можен начин подклаждат 
фалшивата самоувереност 
на своето прокси – прави-
телство в Тайван (една из-
конна територия на Ки-
тай, призната в официал-
ни декларации и от САЩ) 
с „дружески“ ободрител-
ни визити на ВИП персо-
ни от Вашингтон и с дос-
тавки на различни съвре-
менни оръжия за милиар-
ди долари.

Във връзка с това външ-
ният министър на КНР отк- 
рито заяви, че САЩ ня-
мат право да критикуват 

възможността огромната 
азиатска страна да пома-
га на Русия във военната й 
операция в Украйна, дока-
то самите те предоставят 
оръжия на Тайван.

Цин Ган в прав текст 
обвини администрацията 
на сегашния  президент 
Джо Байдън в неискрени 
намерения, с враждебни-
те й амбиции да издигне 
„предпазни огради“ около 
американо-китайските от-
ношения, като предупреди 
САЩ да не се занимават с 
„нов маккартизъм“ .

Всъщност тази позиция 
на официален Пекин не е 
съвсем изненадваща. Тя 
е естествена реакция на 
продължаващата с години 
спирала на агресивност и 
на едноличните амбиции 
на шепа „ястреби“ от упра-
влението във Вашингтон, 
които с почти безумните 
си действия поставят под 
реална угроза съдбата на 
мира в целия свят.

Награди за тайконавтите  
от „Шънджоу-14“
Тримата тайконавти от 
мисията „Шънджоу-14“ 
получиха почетни отличия 
за  своята служба в 
космическата програма на 
Китай. Чън Дон, командирът 
на мисията, и Лиу Ян, 
първата жена тайконавт 
в Китай, бяха удостоени 
с медали за постижения 
в космическата програма 
втори клас, докато Цай 
Сюджъ получи медал трети 
клас и почетната титла 
„тайконавт герой“.
Наградите бяха връчени 
от ЦК на ККП, Държавния 
съвет и Централната 
военна комисия.

Месецът за насърчаване 
националното потребление в 
района Пекин – Тиендзин –Хъбей

Н
а 28 февруари 
бе даден стар-
тът на две съ-
бития – Месеца 
за насърчаване 
на национално-

то потребление и Потре-
бителския сезон в района 
Пекин – Тиендзин – Хъбей 
за 2023 г., организирани от 
Министерството на търго-
вията, Китайската медий-
на група (КМГ), управите 
на Пекин, Тиендзин и про-
винция Хъбей.

В церемонията по от-
криването участваха чле-
нът на Политбюро на ЦК 
на ККП и секретар на пар-
тиен комитет на Пекин 
Ин Ли, министърът на 

търговията Уан Уънтао, за-
местник-ръководителят на 
Отдела за публичност на 
ЦК на ККП и директор на 
КМГ Шън Хайсьон. Мото 

на тазгодишното едноме-
сечно мероприятие, което 
ще продължи до 31 март, е 
„Целогодишни забавления, 
намаления за целия народ“.

I стр. 1
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акто съобщава аген-
ция Синхуа от Пекин, 
на 6 март Си Дзинпин, 
генерален секретар на 
Централния комитет 
на ККП, президент на 

държавата и председател на Цен-
тралната военна комисия, посе-
ти членовете на Демократическа-
та национална строителна асоциа- 
ция и Федерацията на индустрия- 
та и търговията, които участват в 
първата сесия на 14-ия национа-
лен комитет на КНКПС. Той също 
участва в срещата на съвместната 
група и изслуша мнения и пред-
ложения. Лидерът на Китай под-
черта, че Централният комитет на 
партията винаги се е придържал 
към „двете непоклатими“ и „три-
те неизменни“ и винаги е гледал 
на частните предприятия и част-
ните предприемачи като на свои. 
Необходимо е частните предпри-
ятия и частните предприемачи да 
разбират правилно принципите и 
политиките на Централния коми-
тет на партията, да повишават дове-
рието, да влизат в битка леко и да 
се развиват смело, за да постигнат 
здравословно и висококачествено 
развитие на частната икономика.

Тъй като наближава Междуна-
родният ден на работещата жена 
Осми март, Си Дзинпин от име-
то на Централния комитет на Ко-
мунистическата партия на Китай 
изрази най-добрите си чувства към 
жените народни представители, же-
ните членове на комитетите и же-
ните служители, които участваха в 
„двете сесии“ на страната, на же-
ните от всички етнически групи 
и сфери на живота в цялата стра-
на, както и в специалните админи-
стративни райони Хонконг и Ма-
као. „Бих искал да изкажа, сподели 
Си Дзинпин, на сънародничките в 
административния регион и регио- 
на на Тайван, като както и на ки-
тайските сънароднички отвъд оке-
ана своите празнични поздравле-
ния и най-добри пожелания!“

След като изслуша внимател-
но изказванията на всички ора-
тори, Си Дзинпин произнесе ва-
жна реч. Той каза, че се радва да 
се срещне с членовете на Нацио-
налния комитет на Китайския на-
роден политически консултативен 
комитет за демократично изграж-
дане и Федерацията на индустрия-
та и търговията и да обсъди и об-
мени мнения с тях. 

Си Дзинпин подчерта, че 2022 
г. бе изключително важна и 

критична година в историята на 
партията и страната. 

Въпреки бурната международна 
среда и въздействието на множе-
ство неочаквани вътрешни фак-
тори, чрез обединената и упорита 
борба на всички хора, ние осъщест-
вихме няколко големи събития с 
голямо значение и дългосрочно 
въздействие, а каузата на партия-
та и страната постигна ползотвор-
ни резултати, каза той. Китайска-
та комунистическа партия (ККП) 
успешно проведе Двадесетия на-
ционален конгрес, начертавайки 

грандиозен план за изграждането 
на модерна социалистическа дър-
жава по всеобхватен начин. Пре-
одоляхме трудности и предизвика-
телства като новата епидемия от 
коронавируса и проведохме зимни-
те олимпийски и параолимпийски 
игри в Пекин безопасно и гладко, 
както бе планирано, изтъкна Си.

Ние динамично оптимизирах-
ме и коригирахме политиките и 
мерките за превенция и контрол 
и постигнахме плавен преход в ис-
торията на епидемията в сравни-
телно кратък период. Смъртност-
та от новото коронавирусно забо-
ляване остава на най-ниското ни-
во в света и ние постигнахме го-
ляма и решителна победа в пре-
венцията и контрола на епидеми-
ите, сподели Си.

Ние напълно, точно и изчер-
пателно приложихме новата кон-
цепция за развитие, съсредоточена 
върху изграждането на нов модел 
на развитие и насърчихме високо-
качествено развитие. С глобалната 
инфлация, достигнала нов връх от 
повече от 40 години, общото ни-
во на цените в страната ни оста-
на стабилно и годишният темп на 
икономически растеж е 3%, кое-
то е на първо място в света и е 
най-високо сред големите иконо-
мики. Не е лесно да се постигнат 
тези постижения.

Си Дзинпин посочи, че петте 
години след 19-ия национален 
конгрес на ККП са били много 
необичайни и изключителни. 

Външната среда за развитието на 
страната се промени бързо и неси-
гурните и непредсказуеми фактори 
се увеличиха значително. По-спе-
циално западните страни, водени 
от Съединените щати, приложи-
ха цялостно ограничаване и сдър-
жане на Китай, което доведе до 
безпрецедентни тежки предизви-
кателства за развитието на стра-
ната ни, каза Си. В същото време 
страната е изправена и пред мно-
гобройни трудности като повтаря-
щи се нови епидемии от корона-
вируса и нарастващ натиск върху 
икономиката. Ние се придържаме 

към общия тон на работата и тър-
сим напредък, като същевремен-
но поддържаме стабилност, из-
правяме се пред трудностите, ре-
агираме спокойно, не вярваме в 
злото, не се страхуваме от натиск 
и не търсим убежище. Средният 
годишен темп на растеж на БВП 
е 5,2%. Спечелихме битката сре-
щу бедността, както бе предвиде-
но и ще изградим умерено прос-
периращо общество във всички 
отношения. 

Си Дзинпин подчерта, че пред 
лицето на дълбоки и сложни про-
мени в международната и вътреш-
ната среда трябва да се запази спо-
койствие, да се запази концентра-
цията, да се търси прогрес, като съ-
щевременно се поддържа стабил-
ност, да се предприемат активни 
действия, да бъдем обединени като 
един и да продължим да се борим. 

Си Дзинпин посочи,  
че частната икономика  
е важна сила за ККП, 

за да управлява дълго време и да 
обедини и води хората от цялата 
страна за реализиране на целите на 
„двестагодишнината“ и китайската 
мечта за голямото възраждане на 
китайците като нация. Ние вина-
ги, каза той, разглеждаме частните 
предприятия и частните предприе-
мачи като наши близки хора, оказ-
ваме подкрепа на частните пред-
приятия, когато срещат труднос-
ти, и даваме насоки на частните 
предприятия, когато се сблъскат с 
прегради. Необходимо е да се оп-
тимизира средата за развитие на 
частните предприятия, да се пре-
махнат институционалните бари-
ери, които ограничават частните 
предприятия да участват справед-
ливо в пазарната конкуренция, да 
се защитят правата на собственост 
на частните предприятия и права-
та и интересите на предприемачи-
те в съответствие със закона, да се 
поставят изисквания за равно тре-
тиране на държавните и частните 
предприятия от системата и зако-
на и да се насърчава и подкрепя 
частната икономика. Развитието и 
растежът на частните предприятия 
повишиха пазарните очаквания и 

доверие. Необходимо е активно да 
се играе важната роля на частни-
те предприятия за стабилизиране 
на заетостта и насърчаване на рас-
тежа на доходите, да се приемат 
по-ефективни мерки за подпома-
гане на развитието на малки, сред-
ни и микропредприятия и отдел-
ни индустриални и търговски до-
макинства и да се подкрепят плат-
формените предприятия да пока-
жат своите таланти в създаването 
на работни места, разширяването 
на потреблението и международ-
ната конкуренция. 

Си Дзинпин подчерта,  
че висококачественото развитие 
поставя по-високи изисквания 

пред развитието на частната 
икономика. 

Частните предприятия трябва да 
практикуват новата концепция за 
развитие, да разберат дълбоко не-
достатъците и предизвикателства-
та в развитието на частната ико-
номика, да променят режима на 
развитие, да коригират индустри-
алната структура, да променят им-
пулса на растеж, да се придържат 
към основния бизнес, да укрепват 
индустрията и съзнателно да след-
ват пътя на висококачествено раз-
витие. Способните и квалифици-
рани частни предприятия трябва 
да засилят независимите иновации 
и да играят още по-голяма роля в 
насърчаването на самоувереността 
и самоусъвършенстването в наука-
та и технологиите и трансформи-
рането на научните и технологич-
ни постижения в житейската прак-
тика. Необходимо е да се стимули-
ра жизнеността на частните капи-
талови инвестиции, да се насърчи 
и привлече повече частен капитал 
за участие в изграждането на го-
леми национални проекти и клю-
чови проекти за веригата за дос-
тавки и на промишлената верига, 
и да се направи по-голям принос 
за изграждането на нов модел на 
развитие и насърчаването на висо-
ко качество на развитие. Необхо-
димо е да се регулира и ръководи 
здравословното развитие на раз-
лични видове капитал в съответ-
ствие със закона, ефективно да се 
предотвратяват и обезвреждат сис-
темните финансови рискове и да 
се създава среда за лоялна конку-
ренция и конкурентно развитие за 
предприятия от всички форми на 
собственост.

Си Дзинпин посочи, че модер-
низацията в китайски стил е мо-
дернизация за общия просперитет 
на всички хора. Както държавни-
те, така и частните предприятия са 
важни сили за насърчаване на об-
щия просперитет и трябва да пое-
мат социалната отговорност за на-
сърчаване на общия просперитет. 
Частните предприемачи трябва да 
укрепят чувствата си към семей-
ството и страната, съзнателно да 
практикуват идеята за развитие, 
ориентирана към хората, и да по-
вишат чувството си за отговорност 
и мисия за насърчаване на общия 
просперитет. 

Да бъдем обединени като един!
Слово на генералния секретар на ЦК на ККП Си Дзинпин  

на първата сесия на 14-ия национален комитет на КНКПС

К

ГЕополИтИка
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а 12 юли 2019 го-
дина в Будапеща 
бе изтъкнато от 
външния минис-
тър на Китай 
Уан И, че отно- 

шенията между Китай и 
Унгария са образец за прия-
телско сътрудничество. По-
литиката на Виктор Ор-
бан във вътрешен и вън-
шен план е обект на кри-
тики от страна на Брюк-
сел и всякакви политиче-
ски, научни деятели, кои-
то видимо са привържени-
ци на неолиберализма. Раз-
бира се, да защитаваш на-
ционалните си интереси в 
среда, която се стреми да 
разруши самите държави, е 
самоубийствен ход и неслу-
чайно унгарският елит тър-
си сближаване с такива из-
вън ЕС като Турция, Китай 
и Русия. Речта на Виктор 
Орбан в Румъния, в коя-
то назовава Унгария заед-
но с по-рано споменатите 
страни като “нелиберални”, 
показва открита многовек-
торност на външната поли-
тиката на Будапеща. И въ-
преки проблемите с нео-
либералния лагер, страна-
та все пак има най-близ-
ки икономически отноше-
ния със страни от ЕС, ко-
гото няма никакви стреме-
жи да напусне, както и НА-
ТО. Още повече не бива да 
се забравя огромният стре-
меж към развитието в про-
екта “Триморие” – министъ-
рът на външните работи и 
търговията на Унгария Пе-
тер Сийярто потвърждава в 

писмо до естонския минис-
тър на външните работи, че 
“Унгария е готова да обе-
дини усилията си с всички 
държави – членки на ини-
циативата „Три морета“, за 
по-нататъшно повишаване 
на стабилността и проспе-
ритета на регион чрез про-
ектно базирано развитие на 
инфраструктурата”. Точно 
воденето на трезва полити-
ка, основана на национал-
ните интереси не само до-
принася за успехи на меж-
дународната арена, а също 
така уважение от геополи-
тически гиганти като Ки-
тай, както бе споменато 
по-рано чрез мнението на 
Уан И.

Отношенията между Бу-
дапеща и Пекин започват от 
миналия век, когато евро-
пейската страна е една от 
първите, започвайки дипло-
матически отношения с но-
вата китайска държава. Ун-
гария за много анализатори 
се води най-верният евро-
пейски съюзник на Китай 
или проводник на негови 
интереси на Стария конти-
нент. Унгария беше първа-
та европейска държава, коя-
то се присъедини към ки-
тайската инициатива „Един 
пояс, един път“ и поддържа 
многостранно стратегиче-
ско партньорство с Пекин 
в няколко важни области, 
включително в производ-
ството на ваксини и диги-
талната индустрия. Имен-
но и за тази цел в 2011 г. 
бе приета “Стратегията за 
източно отваряне”, която 

подпомогна за огромните 
темпове на ръста между 
Пекин и Будапеща в сфера-
та на търговията през мина-
лото десетилетие, а по вре-
ме на пандемията Унгария 
стана най-големият евро-
пейски покупател на маски, 
дихателни апарати и вакси-
ни от Китай. В началото 
на новото десетилетие обе-
мът на двустранната търго-
вия между двете страни се е 
увеличил с 34,5% на годиш-
на база. Не бива да се забра-
вя и най-голямата китайска 
диаспора в Централна и Из-
точна Европа, която се на-
мира в Унгария. Естестве-
но, развитието на отноше-
нията води със себе си и 
нови етапи. Унгария заедно 
с Полша и Сърбия се счи-
тат за единствените страни, 
които засега създават и по-
лучават максимални изго-
ди. Едно от най-големите 
доказателства е развитието 
на проекта на железопътна-
та линия Белград – Будапе-
ща, който е част от идеята 
за свързването на Европа с 
Азия. Трябва да се обърне 
внимание на факта, че в Ун-
гария вече оперират таки-
ва имена като Huawei, ZTE, 
Bank of China, BYD и дру-
ги китайски компании. Ки-
тай стана най-големият ин-
веститор в Унгария и тър-
говски партньор номер ед-
но извън Европа. Властта 
в Будапеща никак не скри-
ва своите позитивини емо-
ции и своята радост – в 2022 
година Петер Сийярто ко-
ментира новите китайски 

инвестиции в страната, кои-
то се равняваха на над 7 
млрд. евро за завод по про-
изводство на акумулатори, 
по следния начин: „Горде-
ем се с това. С тази огро-
мна инвестиция ние допъл-
нително укрепихме позици-
ята си на една от водещи-
те световни платформи за 
производство на батерии“. 
Списъкът не свършва дотук, 
инвестициите и сътрудни-
чеството в икономическите 
аспекти между държавите 
могат да бъдат обсъдени и 
в рамките на една прилич-
но голяма научна работа.

Пречки също така не 
липсват – направеният про-
тест от критици и опозицио-
нери на Орбановия полити-
чески модел относно строе-
нето на кампус на китайски 
университет все пак не ус-
пя да отмени проекта. Щом 
говорим за Орбанова опо-
зиция, се счита най-вече та-
зи, която преследва неоли-
бералните идеали. Такива 
фигури и медии се страху-
ват от китайското влияние, 
плашейки населението с ко-
мунизъм, тоталитаризъм и 
т. н., въпреки че Китай от-
крито е заявявал, че няма 
нищо против европейска-
та интеграция. Китай вече 
прави твърди заявки да бъде 
един от най-ярките водещи 
световни актьори на меж-
дународната арена, което 
означава, че България има 
възможността да използва 
момента за развитието на 
взаимноизгодни отношения 
по унгарски образец.

о покана на ки-
тайския прези-
дент Си Дзин- 
пин президен-
тът на Републи-
ка Беларус Алек- 

сандър Лукашенко бе на 
държавно посещение в Ки-
тай. През последните 31 го-
дини, от установяването на 
дипломатически отноше-
ния между Китай и Бела-
рус, двустранните отноше-
ния непрекъснато се раз-
виват и взаимодействието 
се засилва във всички об-
ласти, коментира „Жънмин 
жъбао“ онлайн. 

Сътрудничеството меж-
ду Китай и Беларус в съв-
местното изграждане на 
„Един пояс, един път“ беше 
в разгара си, бяха реализи-
рани редица големи проек-
ти в областта на машино-
строенето, сглобяването на 
автомобили, селското сто-
панство и биотехнологиите 

в Беларус. Това доприна-
ся за стабилното и здраво-
словно развитие на отноше-
нията между двете страни, 
изтъква изданието.

По-специално Китай- 
ско-беларуският индустри-
ален парк, създаден с уси-
лията на лидерите и пра-
вителствата на двете стра-
ни, е най-големият инвес-
тиционен проект в Беларус. 

Според Националния 
статистически комитет на 
Беларус през 2022 г. нетна-
та печалба на парка е дос-
тигнала 34,1 милиона бе-
ларуски рубли (13,51 мили-
она долара), което е увели-
чение от 1,4 пъти спрямо 
2021 година. 

Досега вече 107 пред-
приятия в различни об-
ласти като машини, елек-
тронна търговия, нови ма-
териали, традиционна ки-
тайска медицина, изкуст-
вен интелект и развитие 

на 5G мрежата са се реги-
стрирали в Китайско-бела-
руския индустриален парк 
с приблизителна инвести-
ция от над 1,3 милиарда 
щатски долара.

Като част от съвместно-
то изграждане на „Един по-
яс, един път“ Китай и Бела-
рус постигнаха ползотвор-
ни резултати в търговска-
та, икономическата и ин-
вестиционната сфера, кое-
то даде мощен тласък на 
икономическия растеж на 
Беларус. „Според резулта-
тите от 2022 г. Китайските 
инвеститори са инвестира-
ли над 100 милиона долара 
в реализацията на проек-
ти в Беларус. Повече от 40 
проекта са реализирани с 
участието на китайски ком-
пании“, съобщава замест-
ник-министърът на иконо-
миката на Беларус Алеся 
Абраменко.

Търговията между Ки- 

тай и Беларус се оценя-
ва на 5,08 милиарда до-
лара през 2022 г., което 
е ръст от 33% на годиш-
на база и поставя нов ре-
корд. Суперголемият китай- 
ски пазар отваря важни въз-
можности за беларуските 
компании. 

През миналата година 
общият обем на вноса на 
селскостопански продукти 
от Беларус в Китай е дос-
тигнал 649 милиона щат-
ски долара и се е увеличил 
с 51,59% на годишна база.

Активно се развива и ре-
гионалното и хуманитарно 
сътрудничество. През по-
следните години хуманитар-
ният обмен между Китай и 
Беларус непрекъснато се за-
дълбочава, сътрудничество-
то в областта на образова-
нието, културата, спорта и 
медиите се засилва. 

Китай и Унгария – образец  
на приятелското сътрудничество

КНР и Беларус продължават да развиват  
активни всестранни отношения

Коментар на 
Станислав 
Младенов, 
в който той 
акцентира върху 
икономическото 
сътрудничество 
между Китай и 
Унгария, което се 
развива особено 
динамично през 
последните години 
в областта на 
търговията, 
инвестициите и 
образователната 
област. Китай 
инвестира в 
крупни унгарски 
проекти в 
промишлеността 
и инфра- 
структурата 
милиарди долари

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Китайско-
беларуският 
индустриален парк, 
създаден с усилията 
на лидерите и 
правителствата 
на Китай и Беларус, 
е най-големият 
инвестиционен 
проект в Беларус



7днесКитай
10 – 16.03.2023

За пръв път след пандемията от COVID-19 
китайска делегация посещава България.  
Това бе по повод проведения в края на  
февруари международен българо-китайски 
културно-туристически форум. 

Културно-туристически форум в София 
„Значението на Морския път на коприната 
и на Великия китайски канал” 

омакини на съби-
тието бяха Посол-
ството на КНР в 
София и Китай- 
ският културен 
център, с под-

крепата на Министерство-
то на туризма на България, 
както и на Столична общи-
на и някои други областни 
и общински администра-
ции от България. Фору-
мът бе културно-туристи-
чески и представи ресур-
сите и възможностите на 
китайската столица Пекин 
и на град Нинбо, провин-
ция Дзъджян.

Посланикът на КНР в 
България Н. Пр. Дун Сяо- 
дзюн откри форума с думи-
те: „Неотдавна Китай оп-
тимизира политиките си за 
епидемията, а възможност-
ите за входящ и изходящ 
туризъм се разгръщат по 
организиран начин. Това е 
първият по рода си форум 
след гореспоменатите про-
мени и е ясна демонстра-
ция за желанието и увере-
ността на Китай да засили 
сътрудничеството си с Бъл-
гария. Вярвам, че студена-
та зима отминава, а бъде-
щето е слънчево и пълно с 
надежда! Както се казва в 
една стара китайска пого-
ворка, „взаимното разбира-
не не зависи от това дали 
сме близо или далеч едни 
от други, дори помежду ни 
да има десетки хиляди ки-
лометри, пак можем да се 
чувстваме близки като съ-
седи”. Както всички знаем, 
България е втората страна 
в света, която установява 
дипломатически отноше-
ния с Китай. Въпреки че 
двете страни в географско 
отношение са далеч една 
от друга и имат различни 
по мащаб територии, раз-
лични обществени систе-
ми и култури, но винаги 
се уважавали и поддържа-
ли равноправни отноше-
ния, традиционното при-
ятелство и политическото 
взаимно доверие продъл-
жават да се задълбочават. 
Благодарение на туристи-
ческия и културния обмен, 
двустранните контакти ста-
ват все по-активни, а двата 
народи – все по-близки и 
приятелски. Преди епиде-
мията съвместните усилия 
на двете страни превърна-
ха България в привлекател-
на туристическа дестина-
ция на Китай, а броят на 
китайските туристи, кои-
то посетиха България, се 
увеличаваше всяка година, 

Д

е най-северната отправна 
точка на канала и родно-
то място на инициатива-
та „Един пояс, един път“. 
Град Нинбо е устието на 
канала и източната отправ-
на точка на Морския път 
на коприната. Той също е 
град доайен в насърчава-
нето на сътрудничеството 
между Китай и страните от 
Централна и Източна Евро-
па. Вярвам, че този форум 

ще открехне един нов про-
зорец пред българите, чрез 
който ще могат да усетят 
Китай по един още по-жив 
и по-истински начини.“

В специалното си при-
ветствие към участниците 
зам.-министърът на тури-
зма на Република Бълга-
рия проф. д-р Мариела Мо-
дева заяви: „Щастлива съм, 
че имаме възможността да 
посрещнем в София първа-
та китайска делегация, коя-
то пристига след началото 
на пандемията. Във време, 
когато пред нас стоят се-
риозни глобални предизви-
кателства, партньорството 
между България и Китай е 
от изключително значение. 
Позволете ми да подчертая 
отличните двустранни от-
ношения във всички сфе-
ри, на които се радваме с 
Китай от установяването 
на дипломатическите ни 
отношения”. Тя е убедена, 
че новите и взаимноизгод-
ните политики и инициа-
тиви ще допринесат за за-
дълбочаването на сътруд-
ничеството с Китай, като 
по този начин ще укрепят 
традиционно приятелски-
те отношения между на-
шите народи.

По-нататък проф. Мо-
дева подчерта: „Сътрудни-
чеството между нашите две 
държави в областта на ту-
ризма се развива интензив-
но и до 2020 г. броят на ки-
тайските туристи, посеща-
ващи България, бележеше 
устойчив ръст. 

България има потен-
циал да бъде целогодиш-
на дестинация с известни 
зимни и морски курорти, 
прекрасни пясъчни пла-
жове, минерални извори, 
СПА съоръжения и голф 

игрища. Страната ни е на-
следник на древни циви-
лизации – траки, римля-
ни, византийци и прабълга-
ри са оставили по тези зе-
ми над 40 000 исторически 
обекта, класифицирани ка-
то културни ценности. Бъл-
гария е трета в Европа по 
културно наследство. Ос-
вен тези богатства, страна-
та ни се гордее с красива-
та си природа и невероятно 
биоразнообразие. Ние при-
вличаме хора от целия свят 
чрез гостоприемство и ви-
сококачествено обслужва-
не. Министерството на ту-
ризма се ангажира да заси-
ли взаимния диалог с Ки-
тай в областта на туризма 
и да разшири съвместни-
те ни инициативи с оглед 
на по-нататъшното засил-
ване на туристическия об-
мен и инвестиции“. 

Ръководител на делега-
цията от Пекин беше ди-
ректорът на дирекция „Кул-
тура и туризъм” на Пекин 
г-н Шъ Анпин, който е и 
зам.-кмет на община Чаоян 
в китайската столица. В де-
легацията бяха включени и 
представители на туристи-
чески агенции, свързани с 
развитието на туристиче-
ските и културните отно-
шения и сътрудничество.

Г-н Сю Сяошъ – зам.-ди-
ректора на дирекция „Кул-
тура, телевизия, радио и ту-
ризъм” към община Нинбо, 
ръководеше делегацията от 
град Нинбо, в която бяха 
включени и зам.-директо-
рът на „Връзки с общест-
веността и реклама” към 
същата дирекция, както 
и други представители на 
местната администрация и 
на туристическия бизнес.

наричана „гръбнакът“ на 
целия Балкански полуос-
тров. В Китай Големият 
канал се простира на хи-
ляди километри от север 
на юг. Той е важен воден 
транспортен канал в Дре-
вен Китай и е като „главна-
та артерия“, която подхран-
ва икономическото разви-
тие и културния проспери-
тет на крайбрежните ра-
йони. Столицата на Китай 

демонстрирайки огромния 
потенциал за двустранно 
сътрудничество. Култура-
та е мостът, който укреп-
ва приятелството и спома-
га за двустранната комуни-
кация, а туризмът е прозо-
рецът, през който хората се 
докосват до чужда култура 
и опознават света. Подобно 
на България, Китай е богат 
на планини и реки, краси-
ви природни забележител-
ности и има хилядолетно 
културно наследство. 

В България, Стара пла-
нина пресича страната от 
изток на запад и приютя-
ва безброй уникални при-
родни богатства. Тя е и 
свидетел на множество 
исторически промени и е 

Зам.-министърът на туризма проф. д-р Мариела Модева приветства участниците 

Форумът бе открит от Н. Пр. Дун Сяодзюн,
посланик на КНР в България

прИятЕлИ
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Малко села в модерния 
свят успяват да 
съхранят своята 
култура от инвазията 
на модернизацията 
и технологичния 
напредък. Планинското 
село Син-йе, днес 
част от градчето 
дайцъйен в китайската 
провинция джъдзян, е 
един успешен пример. 
Това село, основано по 
време на династия Сун 
(960 – 1279), е запазило в 
оригиналната им форма 
сгради и автентична 
архитектура от 
епохите Мин  
(1368 – 1644) и Цин  
(1644 – 1912). Затова 
Син-йе се смята за най-
големия открит музей 
в Китай, тъй като е 
съхранило непокътнати 
16-те зали на предците 
и 230-те жилищни 
сгради, построени през 
периодите Сун и Мин. 
През 2010 г. Син-йе e 
обявено за „национално 
историческо и културно 
село на Китай“.

Село Син-йе е най-големият музей на 
открито, запазил древните традиции 

ървият жител на село-
то, Йе Кун, се заселва 
през 1219 г., по време на 
управлението на импе-
ратор Ниндзон от ди-
настията Сун. След не-

го тук живеят още цели двайсет и 
девет поколения негови потомци 
и въпреки това повечето от тях и 

днес са запазили фамилията си 
„Йе“, в знак на почит към усили-
ята на Йе Кун да основе селото. 
Жителите на това старо селище 
са известни и като рода „Юхуа 
Йе“. Родът се разделя на пет го-
леми семейства: Чонджи, Чонжен, 
Чондъ, Чони и Юцин. Залите на 
предците на всяко семейство са 

местата, където в последните ос-
ем века се провеждат важни сре-
щи, свързани с администрацията 
на местността.

Днес Син-йе е оживено култур-
но средище, в което още се прак-
тикуват древните обичаи на пред-
ците. Освен своите паметници, ро-
дът успява да съхрани и своята 

П

Селото е запазило автентична архитектура 
от времето на династии Мин и Цин

На входа на селото се намира  
античната пагода Туанюн
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виталност през вековете чрез дъл-
боко вкоренените обичаи за пре-
клонение пред предците и силната 
родова йерархия. Повечето храмо-
ве в Син-йе са кръстени на пред-
ците, а родова книга, съдържаща 
имената на всички жители на се-
лото от основаването му до днес, 
се обновява на всеки 60 години с 
тържествена церемония. 

Местните културни практики, 
включително почитането на ста-
рейшините и родовите сборове по 
време на големи празници, са в 
съзвучие с приетите общокитайски 
норми. Семейните вечери, показва-
нето на уважение към по-възраст-
ните, молебените за късмет и ус-
пехи и рецитирането на поезия са 
неделима част от китайски праз-
ници като Празника по средата на 
есента и китайската Нова година.

Най-важният празник в село 
Син-йе е празникът Шансъ, който 
е известен още и като Празник на 
двойната тройка и се празнува в 
чест на рождението на митичния 
император Хуангди (или Жълтия 
император). 

Централното място на този 
празник за жителите на Син-йе е 
отклонение от общоприетите ки-
тайски норми, в които китайската 
Нова година и Празникът в среда-
та на есента се смятат за най-зна-
чимите празници през годината. 
Независимо че няма съгласие от-
носно произхода на празника Шан-
съ, той най-вероятно води начало-
то си от древния китайски оби-
чай за отърваване от злото чрез 
изкъпване в реката. Не само село 
Син-йе, а и още много общности в 

песните“), която събира народни 
песни и поезия от цялата Подне-
бесна. Тя е най-старият сборник 
с китайска поезия и е създадена 
в периода между 11 – 7-и век пр. 
н. е. Смята се, че сборникът е ре-
дактиран от Конфуций. По време 
на празника Шансъ в село Син-
йе задължително се извършва и 
3-километров поход поклонение 
до храма Юцюен и обратно, слу-
ша се хорова музика, яде се леп-
кав ориз и други лакомства.

Китайското правителство оказ-
ва помощ в опазването на обреди-
те и архитектурата на село Син-йе, 
като му дава статут на „Национал-
но историческо и културно село на 
Китай“ и се стреми да го направи 
част от Световното културно на-
следство в близко бъдеще. Опаз-
ването на културното наследство 
на село Син-йе спомага за разви-
тието на туризма, развлеченията, 
образованието и историята. Съ-
що така добавя към китайското 
наследство идентичност и укреп-
ва имиджа на страната в между-
народен план.

телата си и да изгонят болестите 
и лошия късмет. 

Празникът се чества и като 
празник на влюбените. В този ден 
младежите и девойките излизат 

Син-йе е най-големият открит музей в Китай

Китай, като най-голямото етниче-
ско малцинство джуан например, 
почитат празника Шансъ, а той се 
отбелязва и в други източноазиат-
ски страни като Корея, Япония и 

на срещи, подаряват си орхидеи 
и търсят своя другар. Много ро-
мантични случки от празника са 
описани в древната книга „Шъд-
зин“ (преведена като „Книга на 

Индонезия. Празникът се състои 
на третия ден от третия месец от 
китайския календар и се отбелязва 
с церемония по жертвоприноше-
ния към предците на брега на ре-
ката. След церемонията хората се 
изкъпват в реката, за да пречистят 

Панорамен поглед към Син-йе 

Олтар с фигурки на предците 
в павилиона Уънчан

Честване на най-важния 
празник Шансъ 
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Инициативата „Един пояс, един път“ 
посреща своята 10-годишнина

П
рез септември и 
октомври 2013 го-
дина китайският 
председател Си 
Дзинпин офици-
ално даде начало 

на инициатива за „изграж-
дане на Икономически пояс  
на новия път на коприната 
и Морския път на коприна-
та през XXI век“. През 2023 
г. се навършват 10 години от 
подемането на инициативата. 
В продължение на последно-
то десетилетие Китай вече е 
подписал повече от 200 доку-
мента за сътрудничество със 
151 страни и 32 международ-
ни организации. Китай, заед-
но със съответните страни, 
се придържа към принципа 
на широки консултации, съв-
местен принос и споделени 
ползи, задълбочава взаимно-
изгодното и печелившо съ-
трудничество и постигна со-
лидни успехи. 

Като важна мярка за Ки-
тай да разшири отварянето 
си към външния свят, ини-
циативата „Един пояс, един 
път“ отвори нова глава в 
развитието на Китай и све-
товната икономика. Това е 
най-мащабна платформа за 
международно сътрудничест-
во в света днес. Според ре-
зултатите от проучване на 
университета „Кеймбридж“, 
62% от страните в обхвата 
на „Един пояс, един път“ 

са дали положителна 
оценка за развитието на 

инициативата. 
Според представения от 

Световната банка през 2019 г.  
доклад, ако транспортните 
инфраструктурни проекти в 
рамките на „Един пояс, един 
път“ бъдат реализирани на-
пълно, то те до 2030 г. се оч-
аква да донесат на света око-
ло 1,6 трилиона щатски до-
лара приходи, което заема 
1,3% от световната икономи-
ческа мощ.

Понастоящем перспекти-
вите за възстановяване на 
световната икономика про-
дължават да са бавни, което 
прави ролята на инициати-
вата „Един пояс, един път“ 
за насърчаване на икономи-
ческия растеж в съответните 
страни и региони още по-ва-
жна. Постигнатите през по-
следните 10 години успехи са 
доказателства, че инициати-
вата е в съответствие с нуж-
дите на света от развитие и 
отговаря на очакванията на 
международната общност. 
На провелия се неотдавна 

симпозиум за оценка за 
10-годишното развитие на 

инициативата, 
началникът на Центъра за 
съдействие за изграждане-
то на „Един пояс, един път“ 
Джай Доншън заяви, че по-
следните десет години спо-
собстват за оформянето на 
нова структура за отварянето 

на страната към външния 
свят. „Един пояс, един път“ 
е създала надежден „приятел-
ски кръг“, укрепва глобална-
та мрежа за взаимна свърза-
ност, преструктурира мосто-
ве за икономическо-търгов-
ски и културен обмен, спо-
мага за разрешаване на въ-
просите за устойчиво ниско-
въглеродно развитие, помага 
за развитие на здравното съ-
трудничество, намаляването 
на бедността и други, а също 
така и особено силно стиму-
лира двупосочната търговия 
и инвестициите. 

Общото изграждане на 
„Един пояс, един път“ е бази-
рано на научно и ясно идей-
но ръководство – идеите на 
Си Дзинпин за икономика-
та и за външните работи, а 
именно мирно сътрудничест-
во, отвореност, инклузивност, 
взаимно учене един от друг 
и взаимна изгода. 

„След десетгодишно це-
ленасочено изграждане, ини-
циативата „Един пояс, един 
път“ вече се е превърнала 
във важна платформа за 
практическо изграждане на 
общност на споделена съд-
ба“, заяви Чън Уънлиен, ико-
номист в Китайския център 
за международен икономи-
чески обмен. Той добави, че 
благодарение на инициати-
вата множество страни са 
намерили пътища за разви-
тие и продължават да виж-
дат положителни печеливши 
перспективи за бъдещи про-
екти. В рамките на „Един по-
яс, един път“ Китай и парт-
ньорските страни вече са 

инфраструктурни инвести-
ции са най-важните структу-
ри, подкрепящи многостран-
ното сътрудничество в рам-
ките на „Един пояс, един 
път“, заяви Хуан Жънуей.

На провелия се неотдав-
на симпозиум за оценка за 
10-годишното развитие на 
инициативата бяха предста-
вени редица реални резулта-
ти, които „Един пояс, един 
път“ е постигнала през по-
следното десетилетие. На-
пример товарният влак Мад-
рид – Иу вече девет години 
свързва Азия и Европа. През 
миналата година до повече 
от 200 града в Европа са дос-
тигнали над 2269 композиции 

зането на китайския юан на 
световния пазар. Например 
в района на Близкия изток, 
превръщането на китайския 
юан в международна валу-
та е постигнало напредък 
при изграждането на инфра-
структурни обекти и вноса на 
енергийни източници. 

Приоритетът в работата е 
свързване на сухопътния и 

морски транспорт. 
Комбинираният сухопътен 
и морски транспорт стиму-
лира огромното развитие на 
логистиката. Например на 
север на гръцкото приста-
нище Пиреус през Северна 
Македония съществува про-
дължение на логистичния 
канал в жп линията „Унга-
рия – Сърбия“. По комби-
нирания транспорт Гърция 
се свързва с Унгария, което 
е от важно значение за ико-
номическото развитие в ня-
колко страни.

Друг прекрасен пример, 
чрез който „Един пояс, един 
път“ стимулира икономиче-
ското развитие е 

китайско-пакистанския 
икономически коридор. 
От пакистанското приста-

нище Гуадар до Хунчи Лапу 
в китайския Синдзян са съз-
дадени някои електроцентра-
ли, което е стимулирало ин-
дустриалното развитие. „Ние 
приветстваме общото учас-
тие на регионални и глобал-
ни организации в инициати-
ва. В момента Шанхайска-
та организация за сътрудни-
чество и Азиатската банка за 

подобни товарни влакове. То-
зи начин на логистични ико-
номически отношения меж-
ду двата континента наис-
тина се радва на много до-
бри резултати и се наблюда-
ва тенденция за бурно уве-
личение на товарооборота. 
Пристанището Джоушан в 
град Нинбо, от друга стра-
на, което за последните 14 
години остава най-голямото 
пристанище в света по про-
пускателност на стоки, е жиз-
неноважно за търговията в 
Иу, тъй като 1/7 от контей-
нерите в пристанището са от 
този район на Китай.

„Иу има търговски връз-
ки с 658 града. Има 234 тър-
говски маршрута. Създаде-
ни бяха повече от 160 скла-
да в чужбина. През минала-
та година Иу предложи пла-
тежна платформа и свърши 
първата сделка за разплаща-
не в юани със Саудитска ара-
бия. Надяваме че 10-ата го-
дишнината на инициатива-
та „Един пояс, един път“ да 
е нова отправна точка и на-
шият град да допринесе по-
вече за света“, заяви Уан Уей 
на симпозиума.

Китайската научна общ-
ност ще разшири сътрудни-
чеството си със страните, 
участващи в инициативата 
„Един пояс и един път“, в 
името на висококачествено-
то развитие и подобряване на 
поминъка, заявиха експерти 
по време на втората годиш-
на среща на Форума за ви-
сококачествено развитие на 
инициативата „Един пояс и 
един път“. 

изградили знакови проекти 
като железопътните линии 
Момбаса-Найроби, Китай–
Лаос, както и редица приста-
нища, електроцентрали, и ре-
дица важни инфраструктур-
ни проекти. Товарният влак 
между Китай и Европа вече 
стига до повече от 200 гра-
да в 24 страни. 

 „Един пояс, един път“ 
позволява на различни стра-
ни да се възползват от въз-
можностите на такава плат-
форма, на която може да се 
реализира общо развитие“, 
заяви Чън Уънлиен и доба-
ви, че инициативата е тран-
сграничен, дълготраен и ме-
тодичен проект. Необходи-
ми са общи усилия за пре-
връщане на възможностите 
в реалност. Общото участие 
е основен принцип при из-
граждането на „Един пояс, 
един път“ и всички проекти 
по нея са базирани на прин-
ципите на взаимната изгода 
и сътрудничество.

Азиатско-тихоокеанският 
регион е пример за 

общото изграждане на 
„Един пояс, един път“. 

Китай и страните от АСЕ-
АН провеждат стабилно съ-
трудничество в поддържане-
то на индустриалната верига, 
веригите за доставка, финан-
совото сътрудничество и дру-
ги. АСЕАН е най-големият 
търговския партньор на Ки-
тай и е регионът, където се 
ситуират най-големите ки-
тайски инвестиции. 

Инициативата „Един пояс,  
един път“ подкрепя изли- 

ИкономИка

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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алчуган седи в кни-
жарница в центъра на 
Пекин и слуша май-
ка си, която му чете 
богато илюстрирана 
книга. „Идваме тук 

почти всяка седмица, защото децата 
обичат да четат“, казва за „Синхуа“ 
майката Уан Бин. Тя и синът й са 
сред множеството китайци, които 
предпочитат традиционните кни-
жарници, чиято популярност рас-
те, въпреки множеството техноло-
гии за дигитално четене. За мнози-
на те са приятно място за прекар-
ване на времето извън дома, за по-
чивка, забавления и културни ме-
роприятия.

20-годишният Джао Сянхан 
разглежда книгите по рафтовете 
на книжарницата PageOne, която 
се намира на туристическата ули-
ца „Циенмън“ в центъра на ки-
тайската столица. Той не търси не-
що конкретно, а просто иска да ви-
ди какво се предлага и да потър-
си душевно спокойствие преди на-
чалото на новия семестър. „Преди 
книжарниците бяха само място за 
продажби на книги, но сега имат 
повече функции. В много книжар-
ници вече има и кафенета, Освен 

това днешните книжарници под-
реждат книгите по по-привлека-
телен за клиентите начин“, споде-
ля Джао Сянхан.

По време на почивните дни за 
Китайската нова година над 160-те 
книжарници в Пекин са били от-
ворени и са привлекли много по-
сетители. Те са организирали те-
матични четения, лекции, излож-
би и традиционни културни меро-
приятия. В книжарница в райо-
на Шуни например децата са из-
несли концерт, а в парка Шоуган, 
който е бивш стоманодобивен за-
вод, е имало изложба на пишещи 
машини с изящен дизайн.

Организирани са били и меро-
приятия, на които е било предста-
вено нематериалното културно на-
следство на страната. Например 
книжарницата в района Джунгу-
анцун е поканила майстори, които 
да покажат на читателите как да 
си направят зайци от тесто. 

Близо 200 000 души са посети-
ли над 160-те пекински книжарни-
ци по време на Пролетния праз-
ник, и са отчели оборот от над 
20 милиона юана (около 2,93 ми-
лиона щатски долара), сочат ста-
тистиките на Пекинското бюро 

М
за преса и публикации.

Всяка от двете най-големи кни-
жарници в китайската столица – 
в търговския район Сидан и тър-
говската улица „Уанфудзин“, е би-
ла с оборот от по над един мили-
он, докато няколко други са отче-
ли 50% увеличение на продажби-
те на дребно.

В другите китайски градове с 
книжарници от веригата „Шън-
джън паблиш груп“ броят на по-
сетителите е достигнал 2,4 милио- 
на през януари, което е с 68% по-
вече спрямо декември.

Компанията „Джуншугъ“, която 
притежава 42 книжарници на раз-
лични места в Китай, включител-
но в градовете Шанхай, Чънду и 

Суджоу, също отчита увеличение 
на читателите през първия месец 
на годината. Над 860 000 души са 
посетили книжните им магазини, 
което е с 20% повече спрямо съ-
щия период на миналата година.

Празничните дни вече приклю-
чиха, но библиотеката на последния 
етаж на книжарницата „Уанфуд-
зин“ е винаги пълна. Всеки жела-
ещ срещу депозит от 100 юана мо-
же да стане неин читател и да зае-
ма книги. В книжарница PageOne 
на улица „Циенмън“ има  табло, 
където посетителите могат да ос-
тавят свои съобщения и бележки. 
На една от тях пише: „Това е ху-
баво място. Закупих много книги. 
Много ми харесва.“

Първият закон за напълно безпилотно 
шофиране влиза в сила в Шанхай

В
началото на фев-
руари влизат в 
сила първите за-
конови разпоред- 
би за напълно ав-
тономно самос- 

тоятелно шофиране в ра-
йона Пудун, град Шанхай.

Всеки ден над 15 000 
контейнерни камиона пре-
минават през моста „Цао‘ъ 
дзян“ на магистралата „Дзя-
шао“ – единствената връз-
ка между дълбоководното 
пристанище Яншан и оста-
налата част от Шанхай. От-
скоро по моста се движат 
множество по-специални 
камиони, част от новия пи-
лотен проект за автономно 
самостоятелно шофиране.

„Характерна черта на те-
зи автономни камиони е, че 
те могат да поддържат дис-
танция помежду си от са-
мо 20 метра. Това увелича-
ва капацитета на моста и 
подобрява значително тра-
фика. Това заяви Джоу Ган, 
тестов инженер на системи-
те в Центъра за автоном-
но шофиране към Shanghai 
Utopilot Technology, един от 
главните разработчици на 
проекта за автономните ка-
миони. „Нашите оператив-
ни автономни камиони ве-
че работят 24 часа на ден. 
Въпреки че официалното 
законодателство, което вле-
зе в сила тези дни е съвсем 
ново, то е резултат от триго-
дишната пилотна програма. 

Автономните камиони ра-
ботят вече три години, през 
които са транспортирали 
почти 170 000 контейнера 
между пристанището Ян-
шан и контейнерния цен-
тър в Линган.

В автономните превозни 
средства в Китай е обичай-
но да видите служител по 
безопасността на шофьор-
ската седалка, който да на-
блюдава работата и да пред-
приеме действия в случай 
на извънредна ситуация. В 
тези камиони обаче вече 
няма такъв служител. Раз-
работчиците са изключи-
телно сигурни в способнос-
тта на превозните средства 

самостоятелно да достигнат 
дестинацията си без какви-
то и да е проблеми. 

„В миналото автоном- 
ното шофиране беше въ-
прос на допълнение. Нае- 
мането на служител по без-
опасността обикновено е 
по-скъпо от наемането на 
традиционен шофьор. Но 
камионите вече са „трудос-
пособни“, което за нас зна-
чи и намаляване на раз-
ходите. Тези средства ние 
може да инвестираме ве-
че на други места в про-
екта, с което още по-бър-
зо да увеличим качество-
то на услугите нашата ин-
дустрия“, заяви Уан Жуй, 

главен изпълнителен ди-
ректор на Shanghai Utopilot 
Technology.

Уан допълва, че към мо-
мента целта на компания-
та им е всички камиони от 
проекта да постигнат пъл-
на самостоятелност, като 
контролът на безопасността 
ще бъде сведен до управле-
ние от централата за дис-
танционно управление на 
камионите. В момента един 
човек наблюдава пет ками-
она наведнъж, но през вто-
рата половина на тази го-
дина един човек ще може 
да наблюдава 50 камиона.

През 2018 г. Шанхай изда-
де първите регистрационни 

номера в Китай за тестване 
на интелигентни свързани 
превозни средства. Отто-
гава индустрията напредва 
с пълна скорост със само-
управляващи се камиони, 
таксита и автобуси. Но през 
последните пет години це-
лият пазар обръща голямо 
внимание на безопасността 
и отговорността при злопо-
луки. Затова това ново зако-
нодателство е толкова важ- 
на стъпка към практиче-
ското реализиране на це-
лите на индустрията.

„Законодателството бе-
лежи ключова повратна 
точка за индустрията за 
автономно шофиране от 
тестване на технологии до 
търговски операции, казва 
Уан. В момента разработ-
ваме още маршрути, които 
обхващат още няколко кон-
тейнерни центъра и близки-
те индустриални райони на 
пристанището. По-важно-
то е, че ще популяризира-
ме този модел пред цяла-
та страна и пред остана-
лия свят.“

Новото законодателство 
за първи път определя стан-
дарти за отговорност при 
безпилотно шофиране. То 
също така подчертава безо-
пасността на данните, като 
казва, че данните, генерира-
ни от автономното шофи-
ране, трябва да бъдат каче-
ни в правителствена плат-
форма.

Младите китайци  
се завръщат  
в книжарниците

съврЕмИЕ

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.
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здравЕ

ного от изпъл-
нителите, кои-
то се занима-
ват с класиче-
ска музика са 
известни като 

дълголетници и немалко от 
тях продължават да са на 
сцената почти до края на 
живота си. 

Известният пианист Ар-
тур Рубинщайн например 
си отиде от този свят на 
95 години, а на 90 все още 
продължаваше с концер-
тната си кариера. Друг при-
мер е японската пианистка 
Мурои Маяко, която през 
2021 г. отпразнува 100-ия си 
юбилей с концерт, на кой-
то изпълни Лунната сона-
та и други известни произ-
ведения на Бетовен. Тога-
ва тя сподели, че дълбоко 
в себе си усеща вечността 
на изкуството.

Руски учени изследвали 
продължителността на 
живота на над 40 000 

творчески личности 
и стигнали до извода, че 
изпълнителите на класи-
ческа музика живеят зна-
чително по-дълго от други-
те. Около 40% от арфист-
ките доживели до 90 годи-
ни, а 6% до 100. Дириген-
тите на оркестри също са 
сред дълголетниците. 33% 
от жените и 12% от мъже-
те диригенти в проучване-
то доживели до 90 годи-
ни.  Интересен е фактът, 
че рок звездите в тази гру-
па били с най-кратка про-
дължителност на живота – 
средно 43,6 години.

Диана Кенни, доктор по 
философия от Университета 

ържавното управление 
на медицинските про-
дукти на Китай пред-
стави неотдавна наред-
ба за регистрацията и 
управлението на тради-

ционната китайска медицина в оп-
ит да засили разработката на нови 
лекарства. В нея допълнително се 
класифицират съответните изиск-
вания за научноизследователска и 
развойна дейност, както и инова-
циите в сферата.

Новите правила ще влязат в си-
ла на 1 юли. В регламента се по-
сочва, че ще бъде създадена схема 

за преглед и одобрение, която ще 
набляга на безопасността, ефикас-
ността и качеството на лекарства-
та, като същевременно взема пред-
вид характеристиките на тради-
ционната китайска медицина. Уче-
ните се насърчават да използват 
нови науки и технологии в изуча-
ването на механизмите на действие 
на традиционната китайска меди-
цина, основавайки се на съвремен-
ни международни концепции, се 
казва още в документа.

С история повече от 2000 годи-
ни традиционната китайска меди-
цина е като национално съкровище 

М

Д

Как различните жанрове музика 
въздействат върху здравето на хората

Наредба за традиционната  
китайска медицина

Знаете ли, че музиката, която слушате или изпълнявате, оказва 
влияние върху вашето здрава и продължителност на живота? в едно 
проучване се е установило, че изпълнителите на класическа музика 
живеят по-дълго от рок музикантите. в същото време лекарите по 
традиционна китайска медицина твърдят, че мелодиите в различни 
тоналности въздействат на определени органи в тялото. Затова 
правилният избор на музика е в състояние да подобри здравето.

на Сидни, в свое проучва-
не направила анализ на да-
нните за 13 195 попмузи-
канти, починали в периода 
1950 – 2014 г. Резултатите 
показали, че техният живот 
бил значително по-кратък 
от този на „съпоставимата 
група от населението“. В 
продължение на седем го-
дини те си отивали от този 
свят с 25 години по-рано от 
другите жители на САЩ, 
а смъртността от нещастни 
случаи била с 5 – 10 пъти 
по-висока, самоубийства-
та с два до седем пъти по-
вече, а убийствата с осем.

В своя статия в сп. 
The Conversation Кенни 

посочва, 
че нивото на смъртност при 
музикантите има връзка и 
с музикалния жанр. Изпъл-
нителите на джаз и блус 
например живеят толкова, 

колкото и другите амери-
кански граждани. Що се 
отнася до новото поколе-
ние попмузиканти в мо-
дерни стилове като метъл, 
рап, хип-хоп и др., те са с 
най-кратката продължи-
телност на живота – сред-
но по-малко от 40 години. 
„Попмузикантите умират 
в по-млада възраст не са-
мо заради нездравословни-
те навици на живот и ка-
риерния стрес в индустри-
ята, но вероятно и заради 
енергетиката на музиката, 
която изпълняват“, посоч-
ва Кенни.

Чрез разработената от 
руския физик Константин 

Коротков газоразрядна 
визуализация, 

която позволява да се на-
блюдава енергията на фото-
ните, които излъчва човеш-
кото тяло, било установено, 

физиологическите харак-
теристики, състоянието на 
психиката и здравето.

Той обяснява, че жи-
вата и енергична музика 
въздейства върху сърце-
то и тънките черва, като 
подхранва мозъка. Тя пови-
шава работоспособността и 
ефективността при учене. 
Хората, които са предраз-
положени към депресия и 
умора, също реагират добре 
на радостната музика. 

По-спокойните мажорни 
мелодии въздействат вър-
ху далака и стомаха и на-
сърчават потока на жизне-
ната енергия Ци. Произве-
денията в до мажор успо-
кояват прекаления поток 
от мисли. От друга стра-
на, творбите в ре мажор 
въздействат върху белите 
дробове и дебелото черво 
и се препоръчват на хора, 
предразположени към на-
стинки, кашлица и сезонни 
алергии. Освен това разве-
селяват онези, които лесно 
се натъжават, и подобряват 
настроението им.

Според теорията  
на традиционната 

китайска медицина 
в човешкия организъм съ-
ществува система от енер-
гийни канали, наречени ме-
ридиани. По тях се движи 
жизнената енергия Ци, дос-
тигайки до всяка точка в 
тялото. Музиката се със-
тои от звукови вълни с раз-
лична честота, които също 
са вид енергия и въздейст-
ват върху различните ме-
ридиани.

В своите проучвания д-р 
Ян забелязал, че не само 
традиционните китайски 
мелодии, но и осъвреме-
нените им варианти имат 
прекрасен лечебен ефект. 
„Да се наслаждаваш на му-
зиката, е много по-прият-
но и радостно, отколкото 
на вкараните в тялото сре-
бърни игли“, казва той ше-
говито в интервю за The 
Epoch Times.

на Китай заради уникалните те-
ории и практики, поради което 
има подкрепата на правителство-
то. Плановете на страната са до 

2025 г. да бъдат създадени около 
30 национални центъра за инова-
ции и защита на тази древна ме-
дицина.

че честотата на музикални-
те вълни въздейства на чо-
вешкия мозък, променяйки 
енергийното поле на орга-
низма. Класическата музи-
ка има положително влия-
ние върху хората и живот-
ните. Тя успокоява, уми-
ротворява и стабилизира 
емоциите, докато жанрове 

като рока повишават енер-
гийните нива за кратко и 
стимулират производството 
на адреналин. Много ско-
ро обаче енергията бързо 
спада до нивата преди про-
слушването на музиката, 
посочва физикът в едно ин-
тервю.

Други клинични изпит-
вания също доказват, че 
класическата музика успо-
коява и гони тревогата, ос-
вен това облекчава болката 
и безпокойството при па-
циентите в болници и сто-
матологии.

Тоналността  
също е важна

Според д-р Ян Дзиндуан, 
който е основател на Ин-
тегриран център за медици-
на в САЩ, музиката, коя-
то човек слуша с удоволст-
вие, е отражение не само 
на културата и музикал-
ната грамотност, но и на 
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Китай търси отговор на спада  
на ръста на населението и засилва 
грижите за възрастните хора

роят на раждания- 
та в Китай през 
2022 година е бил 
9,56 милиона, на 
починалите – 10,41 
милиона, като на-

селението в края на годи-
ната е намаляло с 850 000 
души в сравнение с края на 
2021 г. Това означава, че за 
първи път от 60 години ки-
тайското население изпит-
ва отрицателен ръст, пред-
извиквайки загриженост в 
обществото и разгорещени 
дискусии сред експерти и 
учени, съобщи Радио Ки-
тай. Демографската ситуа-
ция  ще бъде във фокуса на 
двете сесии на ОСНП и НК 
на КНПКС и тази година, 
отбелязва медията.

Неотдавна в. „Нонмин 
жъбао“ публикува комен-
тар на Дуан Чънжун, про-
фесор от Центъра за из-
следване на население-
то и развитието към Ки-
тайския народен универси-
тет, в който той посочва, 
че има фактори, които би-
ха благоприятствали въз-
становяване темповете на 
раждаемост в близко бъде-
ще, но в дългосрочен план 
отрицателният растеж на 
населението е необратима 
тенденция, в чийто етап 
Китай навлиза.

„Според мен данните не 
показват, че Китай е в ера-
та на отрицателен растеж 
на населението. За да бъ-
дем точни, в момента сме 
на етапа на нулев ръст. Де-
мографските тенденции в 
световен план показват, че 
едно население преминава 
от положителен към нулев, 
а след това към отрицате-
лен растеж. 

В комбинация с насто-
ящата ситуация на Ки-
тай, двете сили на поло-
жителния и отрицателния 
растеж действат паралел-
но и все още не са се раз-
делили на „победител“ и 
„губещ“, така че е по-под-
ходящо да се използва ну-
лев растеж, за да опишем 
ситуацията“, казва проф.  
Дуан Чънжун.

Търси се дългосрочен 
отговор на  

демографската ситуация
Юен Син, професор в 

Института за населението 
и развитието към универси-
тета „Нанкай“, обяснява, че 
с въвеждането и подобрява-
нето на мерките за насър-
чаване на раждаемостта тя 
вероятно ще се увеличи в 
известна степен през след-
ващите няколко години, но 
– по думите му – е ясно, че 
Китай е навлязъл в етапа 
на отрицателен растеж на 
населението.

Джан Сюин от Китай- 
ския център за изследва-
не на населението и разви- 

Б
за обществено хранене на 
възрастни хора – Тиендзин 
разполага с 1357 пункта и 
1701 стола, Фудзиен е изгра-
дила 1474 стола за възраст-
ни хора, като в 31 град те 
обхващат практически ця-
лото им население.

В Съчуан властите се 
ангажираха през тази го-
дина да работят по-активно 
с проблемите на възрастни-
те и децата, като конкретно 
смятат да подобрят пенси-
онната система за селско-
то население.

Удовлетворяването на 
нуждите на възрастните 
хора в различни аспекти и 
правилното решаване на 
социалните проблеми, пре-
дизвикани от застаряване-
то, са свързани с цялост-
ното развитие на страна-
та и с устойчивото разви-
тие на различните райони. 

са темата да влезе във фо-
куса на вниманието и на 
тазгодишните сесии на 
ОСНП и НК на КНПКС. 

Ускореното застарява-
не и увеличаване групата 
на възрастното население 
в Китай поставя на дневен 
ред въпроса как на тези хо-
ра да се осигури необхо-
димата им сигурност. И в 
предишни години законода-
телните органи на различ-
ни нива излизаха с множе-
ство предложения, някои от 
които са реализирани и на 
практика. 

Например властите на 
провинция Фудзиен пред-
ложиха тази година добавя-
не на 300 трапезарии и 50 
институции за обслужване 
на възрастни хора. 

В Съчуан се ангажира-
ха активно с изграждането 
на кръг за обслужване на 
възрастни хора в градска 
среда. През последните пет 
години на много места в 
страната има възможности 

вицепрезидент на Ки-
тайската асоциация по се-
мейно планиране. 

По думите му, от глед-
на точка на закономерно-
стите в човешкото разви-
тие отрицателният растеж 
на населението е неизбе-
жен процес на определен 
етап от индустриализация-
та и модернизация. С това 
демографско явление са се 
сблъсквали всички разви-
ти страни по света. 

„Следващата стъпка е 
да обърнем внимание на 
връзката между размера и 
структурата на население-
то“, посочва Уан Пейан и 
предлага насърчаване на 
подходящо ниво на ражда-
емост и засилване на целе-
вите политики в тази об-
ласт, за да се избегне бърз 
спад на населението и пре-
комерен дисбаланс в струк-
турата му.

С оглед на първия нега-
тивен прираст за последни-
те 60 години, очакванията 

тието, посочва, че анали-
зът на данните от послед-
ното национално преброя-
ване и резултатите от из-
числения на големи данни 
показват, че отрицателният  
растеж ще бъде основна 
тенденция в демографски-
те процеси, а годишната 
раждаемост през следва-
щите пет години ще се ко-
лебае, след което устойчиво 
да стане отрицателна. 

На фона на тази голяма 
промяна в тенденциите не-
обходимо е китайското об-
щество да има ясен, систе-
матичен и дългосрочен от-
говор, който да намали от-
рицателното въздействие, 
смята ученият.

„В момента икономиче-
ската тежест, грижите за 
децата и притесненията на 
жените за кариерното им 
развитие все още са основ-
ни фактори, ограничаващи 
раждаемостта в китайски-
те семейства. За да решим 
тревогите на гражданите, 
трябва да вземем предвид 
всички видове ограниче-
ния, да приложиха правил-
ното лекарство и точните 
политики за ефективно на-
маляване на трудностите 
пред домакинствата. Мер-
ките в подкрепа на раждае-
мостта трябва да бъдат все-
обхватни, многостепенни и 
комплексни“, казва Джан 
Сюин.

Фокусиране върху 
политиките в 

демографската област
„Трябва да обръщаме се-

риозно внимание на отри-
цателния растеж на насе-
лението, но не бива да се 
тревожим прекалено мно-
го“, смята Уан Пейан, за-
местник-председател на Ко-
мисията по население, ре-
сурси и околна среда към 
Националния комитет на 
КНПКС и изпълнителен 

През миналата година де-
путати от ОСНП направиха 
предложения за ускоряване 
усъвършенстването на сис-
темата за оказване на ме-
дицински грижи в домаш-
ни условия и подкрепа за 
грижата за възрастните хо-
ра у дома.

Отговорните министер-
ства и комисии посочиха, 
че ще увеличат домашни-
те медицински услуги за 
възрастните хора и ще се 
стремят да установят дъл-
госрочна рамка за тях, съ-
ответстваща на икономи-
ческото развитие и демо-
графските тенденции. 

Същевременно през 
следващите пет години ще 
продължи изпълнението на 
проекта за предоставяне на 
услуги за възрастни хора у 
дома, който ще засегне око-
ло 2 милиона семейства с 
хора със специални затруд-
нения, като средствата ще 
дойдат от държавния бю-
джет и други канали.
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ази година се отбелязва 
10-ата годишнина от стар-
тирането на предложена-
та от китайския председа-
тел Си Дзинпин иници-
атива „Един пояс, един 

път“. На кинофестивала ще бъдат 
показани над 60 документални и те-
матични китайски филма, преведе-
ни на английски, испански, френ-
ски, арабски и руски. Те ще бъдат 
излъчени от сто световни медии и 
китайски културни центъра в чуж-
бина. Филмите се фокусират върху 
приятелския обмен между участ-
ващите в кинофестивала страни в 
рамките на „Един пояс, един път“.

На церемонията по откриването 
речи произнесоха китайският вън-
шен министър Цин Ган, министъ-
рът на културата и туризма Ху Хъ-
пин и директорът на Китайската 
медийна група и генерален редак-
тор Шън Хайсюн.

Китайският външен министър 
Цин Ган заяви, че през изминалото 
десетилетие към „Един пояс, един 
път“ са се присъединили 151 дър-
жави и 32 международни органи-
зации. Те си сътрудничат в области 
като инфраструктурата, правопри-
лагането и стандартите. „Сърцата 
на народите също се свързват все 
по-тясно. Основа за изграждането 
на инициативата са хората. Китай 
очаква заедно да задълбочат обме-
на и сътрудничеството в областта 

Започна Фестивалът на китайското 
документално кино „Един пояс, един път“

а проведения от 24 
до 26 февруари 35-и 
панаир на книгата в 
Пекин бе отчетен ре-
корд от над 100 000 
посещения, сподели-

ха организаторите.
Над 700 изложители участ-

ваха в събитието и представи-
ха близо 400 000 книги на теми 
като традиционната култура и 
опазването на околната среда и 
др.  Фокусирайки се върху цяла-
та издателска индустриална ве-
рига, панаирът на книгата про-
веде повече от 300 културни дей-
ности, включително семинар за 
развитието на издателската дей-
ност в Китай и форум за защи- 

Н
35-ият панаир на книгата в Пекин 
отбелязва рекордна посещаемост

та на издателските права.
Събитието беше организира-

но от Асоциацията на издателите 

на Китай и Асоциацията за раз-
пространение на книги и перио-
дични издания на Китай. 

на 20 февруари бе даден 
стартът на онлайн 
Фестивала на китайското 
документално кино „един 
пояс, един път“, организиран 
съвместно от Китайската 
медийна група, китайското 
външно министерство 
и Министерството на 
културата и туризма. 
над 50 политици и 
ръководители на медии от 
над 40 държави изпратиха 
своите видео речи, в 
които пожелаха успех на 
събитието.

на културата, непрекъснато да съ-
действат за взаимния обмен на оп-
ит между цивилизациите“, каза още 
китайският външен министър.

В речта си китайският министър 
на културата и туризма Ху Хъпин 
заяви, че Министерството на култу-
рата и туризма ще използва 10-ата  
годишнина от началото на иници-
ативата „Един пояс, един път“ и 
фестивала като платформа за не-
прекъснатото разширяване на съ-
трудничеството и обмена в сфера-
та на културата и туризма между 
Китай и чужбина, ще съдейства 
за взаимното уважение, разбира-
телство и доверие. „Китай ще вър-
ви по този път на възможностите 
и общ просперитет, заедно с дру-
гите страни ще гради един нов и 
хармоничен свят, ще даде своя при-
нос за изграждането на общност на 
споделена съдба“, каза Ху Хъпин.

Директорът на Китайската ме-
дийна група Шън Хайсюн посочи 
в речта си, че в рамките на кино-
фестивала ще бъдат представени 
над 60 документални или тематич-
ни филма. „Китай и светът заедно 
ще разкажат безброй истории, кои-
то показват, че инициативата „Един 

пояс, един път“ носи възможности 
на света“, каза Шън Хайсюн. 

На откриването на кинофести-
вала присъстваха политици и ръко-
водители на медии от над 50 дър-
жави и международни организа-
ции, сред които Египет, Тайланд, 
ШОС, Беларус, Чили, Перу, Лаос, 
Грузия, Уругвай и др., които поже-
лаха успех на събитието.

Бившият премиер на Египет 
Исам Шараф подчерта, че цел на 
инициативата „Един пояс, един 
път“ е да се засили персоналният 
обмен. „Страните използват раз-
лични механизми за културен об-
мен, за да стимулират взаимното 
разбирателство между различните 
култури. Филмите, особено доку-
менталните, играят важна роля за 
това“, каза Шараф.

Бившият вицепремиер на Тай-
ланд и председател на Комисията 
за стимулиране на културния обмен 
между Китай и Тайланд Финидж 
Джарусомбат заяви, че „Един по-
яс, един път“ е важна инициатива 
със световно влияние. През изми-
налото десетилетие китайско-тай-
ландските отношения се развиват 
бурно в сфери като икономиката, 

търговията, инвестициите, туризма, 
културата, образованието, наука-
та, технологиите, иновациите и др.

Според бившия генерален секре-
тар на ШОС Болат Нургалиев ини-
циативата „Един пояс, един път“ за-
дава важна посока за изграждане-
то на нов тип международни отно-
шения. „Това е инициатива на бъ-
дещето“, подчерта той. Нургалиев 
изрази увереност, че всички учас-
тници в нея ще дадат своя принос 
за засилване на взаимното разби-
рателство и приятелство.

Бившият беларуски министър на 
културата Борис Светлов заяви, че 
10-ата годишнина от началото на 
инициативата трябва да бъде сти-
мул за  сътрудничеството и кул-
турния обмен, да покаже общите 
усилия и резултати в изграждане-
то на общност на споделена съдба.

Министърът на културата, изку-
ството и културното наследство на 
Чили Хулиета Бродски Ернанде за-
яви, че от древния Път на копри-
ната до инициативата „Един пояс,  
един път“ културният обмен и вза-
имната обмяна на опит никога не 
са спирали.

Министърът на културата на Пе-
ру пожела успех на мероприятието 
и изрази надежда то да намери от-
звук сред жителите на другия бряг 
на Тихия океан.

Заместник-директорът на отдел 
„Публичност“ на ЦК на Лаоската 
народно-революционна партия Уан 
Сай Давеня заяви, че модерниза-
цията на Китай прави силно впечат-
ление и той очаква бъдещото раз-
витие на инициативата „Един пояс, 
един път“ да се разшири, а двете 
страни да градят общност на спо-
делена съдба между Китай и Лаос.

Бившият председател на грузин-
ския парламент Нино Бурджанадзе 
посочи, че днес страните по целия 
свят могат да се възползват от ини-
циативата „Един пояс, един път“, 
която разпространява китайската 
мъдрост. 

Посланикът на Уругвай в Ки-
тай Фернандо Лугрис благодари 
на организаторите на кинофести-
вала, който предоставя добри въз-
можности за инициативата „Един 
пояс, един път“.

Т
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Китайски бадминтонисти 
извоюваха две титли  
от световните серии Супер 500 

Ван И се присъедини към  
шампиона Ухан Три Таунс

Двойката при жените Лиу Шенгшу – Шанг Шуксиан  започна силно сезона

на турнира Индонезия 
Мастърс се проявиха дуетите 
лиу Шенгшу – Шанг Шуксиан  и 
Фънг Янчже - Хуанг донгпинг

итайските бадминтонисти 
започнаха успешно 2023 го-
дина, след като извоюваха 
два златни медала на турни-
ра от световните серии Су-
пер 500 Индонезия мастър. 

Двойката при жените Лиу Шенгшу – 
Шанг Шуксиан победиха японското 
дуо Юки Фукушима и Саяка Хирота 
с 22-20, 21-19 в мач, пълен с дълги на-
дигравания, които подложиха на из-
питание нервите и издръжливостта и 
на двата тандема.

„Това е първият път, когато се със-
тезаваме като двойка, и изненадващо 
стигнахме дотук. Първоначално иска-
хме да използваме този турнир, за да 
се учим от по-опитните състезатели. 
В началото на годината много от на-
ционалните състезателки решиха да 
сформират нови дуети, като в дуети-
те се включиха и млади и перспек-
тивни бадминтонистки“, каза Шанг 
след финала.

Преди това Шанг Шуксиан беше 
в двойка с Ченг Ю, като дуото дос-
тигна номер 4 в света. Настоящата й 
партньорка Лиу е на 18 години. Тя е 
действащ световен шампион за девой-
ки и номер 1 на планетата на смесе-
ни двойки.

При смесените двойки китайците 
Фънг Янчже и Хуанг Донгпинг побе-
диха своите сънародници Цзян Джън-
банг и Уей Ясин в труден двубой от 
три сета.

„Много съм щастлив да спечеля то-
зи финал. Когато за първи път направих 
тандем с Хуанг, бях доста притеснен 

ЕКИН, 20 февруари (Син-
хуа) – Защитникът Ван И, 
изглежда, съвсем скоро ще 
се присъедини към носите-
лите на титлата в китайска-
та Суперлига Ухан Три Та-

унс, след като не успя да удължи дого-
вора си с Шанхай Шенхуа. 24-годиш-
ният футболист, чийто договор изте-
че в края на миналия сезон, не можа 
да постигне споразумение за удължа-
ване с Шанхай Шенхуа след седмици 
на преговори, се казва в изявление на 
клуба от китайския мегаполис.

„Всеки млад състезател е ценен за 
отбора, но клубът също трябва да взе-
ме предвид изграждането на екипа, 
структурата на заплатите на играчи-
те, развитието на футболисти и дру-
ги фактори. Клубът, както обикнове-
но, ще се придържа към принципа, че 
интересите на отбора са на първо мяс-
то“, обясниха в официално изявление 
от  Шанхай Шенхуа.

Ван, който вкара два гола в 22 ма-
ча за Шанхай Шенхуа миналия сезон, 

вече тренира с Ухан Три Таунс в пред-
сезонен лагер. Шампионът на Китай 
ще представи официално новото си 
попълнение малко преди началото на 
футболното първенство. Графикът на 
кампанията за китайската Суперли-
га за 2023 г. остава неопределен, ка-
то се очаква да започне в средата на 
месец април. 

Футболният клуб от Ухан е създа-
ден през 2013 година. Това е един от 
младите отбори в китайския футбо-
лен елит, създаден от няколко извест-
ни местни бизнесмени. Стадионът, на 
който отборът играе домакинските си 
срещи, е с капацитет от 54 000 мес-
та. Първоначално идеята е в отбора 
да се развиват предимно млади фут-
болисти. През 2018 г. клубът извоюва 
правото да участва в Суперлигата на 
и завършва на второ място. Следва-
щия сезон Ухан Три Таунс достига до 
осминафиналите за Купата на Китай, 
но отпада от елита.  Възходящото раз-
витие на първия отбор започва, след 
като през юли 2021 г. Педро Морила 

К

П

и нервен, тъй като тя спечели златен 
олимпийски медал“, призна Фънг.

Мастърсът на Индонезия 2023, кой-
то е от сериите Супер 500, се проведе 
на стадион „Истора Сенаян“ в столи-
цата Джакарта, като общият награден 
фонд беше над 420 000 щатски долара. 

Силното начало на водещатата све-
товна сила в бадминтона беше напъл-
но очаквано, след като китайските бад-
митонисти завършиха 2022 година ка-
то номер 1 на планетата. Те извоюваха 
три златни медала в заключителната 
част на сезона. Мъжката двойки Лиу 
Юйчен и Оу Сюани спечели първото 
място на турнира в Тайланд.

 Във финала на двойки при жените, 
световните шампионки от Китай Чен 
Цинчен и Джиа Ифан срещнаха мал-
ко предизвикателство от тайландките 
Беняпа Аймсаард и Нунтакарн Айм-
саард, преди да постигнат убедителна 

победа с 21-13, 21-14.
Във финала на смесени двойки све-

товните шампиони  Джън Сивей и Ху-
анг Якионг  разочароваха феновете на 
домакините, като победиха Дешапол 
Пуаваранукрох и Сапсире Таератана-
чи от Тайланд за трета поредна титла 
в края на сезона. Джън и Хуанг спе-
челиха с 21-19, 18-21, 21-13, за да взе-
мат десетата си титла за 2022 година.

„Бяхме разделени в началото на 
годината и когато се прегрупирахме 
по-късно, не можехме да предвидим, 
че така бързо ще се възстановим от 
психологическата „дупката“, в която 
бяхме попаднали през 2021 година. Ус-
пяхме да докажем, че нашето място 
е на върха, там където сме сега“, каза 
Джън след финала, имайки предвид 
тяхното слабо представяне на Олим-
пийските игри в Токио и последвалия 
период на раздяла.

беше назначен за временен мениджър 
на клуба, като преди това е работил 
като технически директор на Ухан Три 
Таунс. Под негово ръководство отбо-
рът печели 14 поредни срещи, за да 
финишира през миналата година ка-
то шампион на Китай.
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Конференция  
за обмен в бойните 
изкуства Китай – ЦИЕ

а 28 февруари 
град Цанджоу, 
провинция Хъ-
бей, бе домакин 
на виртуална 
Конференция за 

обмен в областта на бой-
ните изкуства със страни-
те от Централна и Източ-
на Европа. Тя бе органи-
зирана съвместно от кмет-
ството на Цанджоу и служ-
бата за външни работи на 
провинция Хъбей.

В конференцията участ-
ваха над 20 групи по бой-
ни изкуства от България, 
Чехия и други страни, а 
представители на близо 
20 института „Конфуций“ 
споделиха очарованието 
на китайските бойни из-
куства. Сян Хуей, кмет на 
град Цанджоу, и Дзян Ю, 

специален представител за 
сътрудничеството между 
Китай и страните от Цен-
трална и Източна Евро-
па в Министерството на 
външните работи, също 
присъстваха на събитието.

Сян Хуей привет-
ства всички гости, които 
участваха в конференци-
ята, а Дзян Ю заяви, че 
Китай и страните от Цен-
трална и Източна Европа 
имат дълга история и за-
бележително културно на-
следство. Тя изрази готов-
ността на Пекин да рабо-
ти заедно със страните от 
ЦИЕ за насърчаване и за-
дълбочаване на културния 
обмен, така че той да се 
превърне в още един мост 
между хората от Китай и 
Европа.

калЕйдоскоп

Снимка Синхуа
К

Китай ще монтира нов 
оптичен телескоп  
в планината Памир

итай ще монти-
ра нов оптичен 
телескоп в пла-
нината Памир, 
който ще е тре-
тият по големи-

на в страната, съобщиха 
от Синдзянската астроно-
мическа обсерватория към 
Китайската академия на 
науките.

Телескопът ще бъде 
поставен в обсерватория-
та Мужта в южната част 
на Синдзяно-уйгурския 
автономен регион. Тя се 

намира на надморска ви-
сочина от 4520 м и остро-
тата на телескопичните из-
ображения може да достиг-
не 0,4 дъгови секунди. През 
зимата влагата в атмосфе-
рата там често е по-мал-
ко от 2 мм, а връх Конгур 
блокира светлинните сму-
щения от градовете, обяс-
нява директорът на Синд-
зянската астрономическа 
обсерватория Уан На.

Новият телескоп ще бъ-
де пуснат в експлоатация 
през юни 2024 г.

В Женева бе отбелязан  
Денят на китайския език в ООН

Китайските потребители на 
интернет достигнаха 1,06 млрд.

Н

Б

а 1 март бе от-
белязан Денят на 
китайския език в 
ООН и се прове-
де Третият фес-
тивал за визу-

ални произведения на Ки-
тайската медийна група 
(КМГ) в чужбина, организи-
ран съвместно с китайското 
представителство към ООН 
в Женева, офиса на ООН и 
други международни орга-
низации в Швейцария.

Събитието бе посвете-
но на 10-ата годишнина от 
началото на „Един пояс, 
един път“ и „съвместното 
изграждане на нов Път на 
коприната“, а целта му бе да 
насърчи културния обмен 

роят на китайски-
те потребители на 
интернет достигна 
1,06 милиарда към 
декември 2022 г.,  
което е увеличе-

ние с 35,49 милиона спря-
мо същия период на 2021 
г., а проникването на ин-
тернет е 75,6 процента спо-
ред последния доклад на 
Китайския информационен 
център за интернет мрежа-
та (CNNIC).

Към декември 2022 г. об-
щият брой на домейните в 
Китай е достигнал 34,4 ми-
лиона, а общият брой на 
5G базовите станции е бил 
2,31 милиона, което пред-
ставлява 21,3% от общия 
брой станции за мобилни-
те мрежи и увеличение от 
7% спрямо декември 2021 г. 
Изградени и въведени в екс-
плоатация са 2,31 милиона 
5G базови станции, което 
представлява над 60% от те-
зи в световен мащаб. Броят 

между страните в обхва-
та на инициативата и вза-
имното опознаване между 

народите в духа на взаим-
на полза, общо развитие и 
просперитет. 

на потребителите на 5G е 
достигнал 561 милиона, или 
една трета от потребители-
те на мобилни телефони.

Китай разполага и с 
най-голямата в света мрежа 
от оптични кабели и мобил-
на широколентова връзка. 
Към декември 2022 г. обща-
та дължина на оптичните 

кабели е била 59,58 милиона 
километра, което е увеличе-
ние с 4,77 милиона киломе-
тра спрямо края на 2021 г.  
По отношение развитие-
то на интернет на нещата, 
общият брой терминални 
връзки в мобилната мре-
жа на Китай достига 3,52 
милиарда.

Трицветна глазирана керамика бе изложена в Дзинан, провинция Шандун
Артефактите, открити в гробница в квартал Личъ н в Дзинан, са от времето на династия Тан и 
включват различни фигури на воини, прислужници, зверове, коне, камили и птици.


